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Šetření a škrty v rozpočtu vysokých škol

ČRo 1 - Radiožurnál, 19.8.2010, 07:50, pořad: Ranní interview
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Šetření a škrty v rozpočtu vysokých škol mohou podle rektorů ohrozit kvalitu výuky. Ministr školství ale šetřit musí a
právě vysoké školy budou tou skupinou, které se úspory dotknou. Rektoři o škrtech dnes budou jednat s ministrem
školství Josefem Dobešem. Po telefonu v Ranním interview teď vítám rektora Vysokého učení technického v Brně a
také místopředsedu České konference rektorů Karla Raise. Dobrý den.
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
Dobrý den.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Pane místopředsedo, znáte už přesnou částku, o kolik by vysoké školy měly přijít?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, znám ji z doslechu, protože předseda rady vysokých škol, pan profesor Haasz jedna s ministrem asi tak zhruba
před čtrnácti dny a měl hodinový pořad v televizi, tak jsem to poslouchal, takže zhruba vím, že letos by mělo jít asi o
300 miliónů a příští rok na celý resort jsou 3 miliardy, z toho miliarda teda na vysoké školy.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
A co to pro vysoké školy bude konkrétně znamenat?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, je potřeba to vidět v širším kontextu, protože podfinancování v podstatě, podfinancování vysokých škol se vleče už
od doby pana ministra Lišky a následně pak paní ministryně Kopicové. Čili já bych řekl, chronický podfinancování a s
tím samozřejmě problémy, které v mezinárodním měřítku ..., propad, propad kvality vysokých škol.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
A kde je podle vás vůbec možné tedy škrtat v rozpočtu vysokých škol? Rektor ČVUT Václav Havlíček nedávno řekl, že
se bojí o platy pedagogů. Souhlasíte s ním?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, tak v té obecné rovině je to samozřejmě pravda, to je možné. No, já se domnívám, že se bude škrtat někde jinde, než
v platech pedagogů, to by bylo velice špatné, zejména, když jsme v době, kdy Evropská unie sem investuje poměrně
velké prostředky a my potřebujeme mladé vědce na to, aby tyto prostředky vědecké v podstatě oživili, lidově řečeno.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
V platech pedagogů tedy ne, ale kde je konkrétně tedy možné škrtat jinde?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, tak já se domnívám, v provozních nákladech se samozřejmě dá uspořit v té obecné rovině, dá se udělat to, že se
zpomalí některé investice.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
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Pojďme teď zkusit být konkrétní, na jednoho studenta letos připadá zhruba 68 tisíc korun, v roce 2007 to bylo kolem 77
tisíc korun. Kolik byste potřebovali, aby řekněme byla zachována kvalita té současné výuky?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, v podstatě máme spočítané, že trvale chybí vlastně prostředky, který odpovídají provozu univerzity typu třeba
Vysokého učení technického v rámci republiky, čili to znamená, ty 2, 3 miliardy korun.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
A můžeme to teď pro srovnání rozpočítat tady na ty studenty, abysme se k těm číslům nějak přiblížili?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
To nejsem schopen tohleto, jestli je to plus minus 10 %, to bych prostě, to bych hádal, to nevím přesně, tu částku.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Vláda včera schválila státní maturity, také se mluví o tom, že by časem jejich výsledky vlastně mohl zastoupit úplně
přijímací zkoušky na vysoké školy. Podle ministra by tím školy ušetřily několik miliónů korun, protože by samozřejmě
nemusely zajišťovat přijímací zkoušky pro studenty. Je to podle vás dobrá cesta k úsporám?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, je to jedna z malých cest, protože náklady na přijímací řízení na té univerzitě vzhledem k tomu, že to děláme už
15., 20. rok a je to rutinní činnost, tak ty náklady nejsou nějak enormní.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
To je z hlediska nákladů. Ale ta otázka spíš zní jinak, je to dobrá cesta?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, je to cesta správným směrem, takto. Prostě jakási standardizace to na tom vstupu by byla a využití těch maturit pro
vstup na vysokou školu, pro to přijímací řízení, to je samozřejmě v pořádku. Tam z pohledu techniky je zase problém ta
matematika, aby ta zkouška byla dostatečně kvalitní, abysme si to nemuseli přezkušovat.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
A dá se tedy už teď nějak říct, kdy by případně školy mohly k výsledkům státních maturit přihlížet a nahradit tedy jimi
přijímací zkoušky?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
Já to tipuju tak do těch 2, 3 let.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Doufáte, že byste po tom dnešním jednání s ministrem školství dospěli třeba k nějakému kompromisu?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
Ve věci těch maturit?
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Teď spíše ve věci peněz.
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, ve věci peněz k nějakému kompromisu bude muset dojít, protože tam je skutečně důležité to, aby ministerští úředníci
si uvědomili, že toto je chronický stav, to podfinancování. A to je to nepříjemné.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
A pokud k tomu kompromisu nedojde? Co se bude dít dál?
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
No, tak já nemyslím, že by byly nějaký stávkový aktivity nebo něco takového, to ne, protože pamatuju takzvaný Klausovy
balíčky, kdy prostě jsme byli pod tlakem 2x10 % na provozních nákladech a řešilo se to v podstatě z rezerv, které ty
univerzity měly. Čili já, když si vzpomenu osobně, tak holt jsem nejel na nějaké mezinárodní konference a musel jsem
zůstat doma.
Petr KRÁL, moderátor
--------------------
Místopředseda České konference rektorů Karel Rais byl hostem Ranního interview. Děkujeme a na slyšenou.
Karel RAIS, rektor Vysokého učení technického v Brně, místopředseda České konference rektorů
--------------------
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Díky. Na shledanou.


